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Mārtiņš 
Kleins – 
strādā: 

– Apģērbu 
nodot otrreizējai 
lietošanai. Pacelt 
nokritušus 
gružus. Pie savām mājām tā 
esmu darījis. Jātur acis vaļā, 
nedrīksti būt vienaldzīgs, un 
jāpalīdz, kam vajag.  
Manuprāt, lielākā daļa cilvēku 
tomēr nav apkārt  notiekošajā 
ieinteresēti, ir vienaldzīgi. Aktīvi 
varētu būt kādi 10 procenti. 
Sabiedrība kļūs aktīvāka, ja 
vecāki savus bērnus mācīs ar 
savu labo piemēru. 

Inta 
Esaulova – 
friziere: 

– Piedzimu 
Liepājā, tad ilgu 
laiku dzīvoju 
Ukrainā un nu 

esmu atgriezusies. Salīdzinot 
ar to mazo pilsētu, kur 
dzīvoju, te viss ir daudz labāk, 
skaistāk, sakoptāk. Jūtams, ka 

ir saimnieks, kas par pilsētu 
rūpējas. Man problēma ir latviešu 
valoda, to tagad mācos. Jāciena 
vietējā kultūra, valoda.

Eva  
Jansone – 
māmiņa:

– Te esmu 
tikai, cauri 
braucot, ar 
savējiem dzīvoju 

Anglijā. Vietējie ziemā pilsētas 
dzīvē varētu iesaistīties tā, 
ka palīdzētu sētniekiem tīrīt 
trotuārus. Vai vismaz notīrīt 
savas mājas priekšu. Mančestrā, 
kur dzīvoju, vietējiem ir daudz 
nacionālo tradīciju, kuras viņi 
uztur dzīvas. Arī tā ir piesaiste 
kopienai.   

Tomass 
Pragulbickis – 
šefpavārs: 

– Tas būtu 
tikai loģiski, ja 
cilvēks, kurš 
dzīvo Liepājā, 
iesaistās tās dzīvē. Daļa lepojas 

ar to, ka liepājnieki, daļai 
vienalga. Iesaiste sākas ar 
sīkumiem. Kaut vai – nemetot 
gružus, kur pagadās. Jāsāk ar 
sevi, tad labas lietas jāmāca 
bērniem, un iegūs visa pilsēta. 
Tad, kad ejam pārgājienos mežā, 
cilvēkiem dodam atkritumu 
maisus, lai pa ceļam savāc 
gružus. 

Ausma 
Neiburga – 
pensionāre:  

– Devu ar 
savu darbu, 
kad strādāju. 
Tagad esmu 

pensijā. Manuprāt, ir svarīgi, lai 
cilvēkam būtu interese par to, 
kas notiek pilsētā. Lai jaunieši 
būtu ieinteresēti, lai veidotu 
savas kopienas. Tas notiks un būs 
labas pārmaiņas, ja būs viens 
vai vairāki līderi, kas iedvesmos 
labiem darbiem un aicinās, vedīs 
aiz sevis pārējos. 
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ES DOMĀJU TĀ: KO ESAT GATAVS DOT LIEPĀJAI?

l LINDA KILEVICA

Par kopienu iesaisti dzī-
ves vides un kultūrvides 
veidošanā arvien vairāk 
dzirdam, kopš Liepāja iegu-
va Eiropas kultūras galvas-
pilsētas titulu. Iedzīvotāju 
iesaisti ne tikai ierastajā 
pasākumu apmeklētāju 
lomā, bet līdzradīšanā ra-
došā komanda formulējusi 
kā aktivitāšu kopumu “Kai-
miņu būšana”. Liels mēr-
ķis, nopietna vajadzība un 
cilvēki, kas virza procesu, 
veido savstarpēju uzticē-
šanos, tā izaug spēcīgas 
kopienas, – piedzīvojuši to 
aktīvisti Liepājā un Dien-
vidkurzemē.

Liels darbs  
un urdīšana

Kas īsti ir kopiena, kā tā vei-
dojas un ko spēj, vislabāk var 
izstāstīt tie, kas apjautuši savu 
kopējo spēku un tā paveikuši 
nozīmīgas lietas. 2022. gada 
vasarā mazā Ziemupe ar 160 
iedzīvotājiem sarīkoja ciema 
600 gadu jubilejas svinības, 
uz kurām atbrauca ap diviem 
tūkstošiem cilvēku. Vietizrāde 
“Stāstu vietas” un Asfaltēšanas 
kongress tapa režisora ar Zie-
mupes saknēm Mārtiņa Eihes 
vadībā, taču visbūtiskākā bija 
pašu ziemupnieku iesaiste – da-
līšanās atmiņās, stāstos, vie-
dokļos. “Ziemupnieki jau izsenis 
lielu mērķu un ideju vārdā veik-
smīgi prot sadoties rokās,” saka 
biedrības “Ziemupīte” pārstāve 
Daina Vanaga. Ja ar ziemup-
niekiem runā un uzklausa, viņi 
ļoti labprāt stāstot un daloties 
savējo vidū.

Viņa atzīmē, ka ikdienā 
katrs no mums pastāv vairākās 
kopienās, jo tās veido gan kupla 
saime, gan ciešs darba kolek-
tīvs. “Ciems ir vienkāršākais 
piemērs, jo tie ir cilvēki, kuri 
tur dzīvo, ir saistīti ar šo vietu. 
Lai kopiena veidotos spēcīga, 
tas ir liels darbs. Tur “apakšā” 
ir mazie urdītāji vai kūdītāji, 
cilvēki, kas parāda, kur vērts 
iesaistīties, kāda ir ideja,” pauž 
Daina. “Kopienu veido prasme 
sarunāties un klausīties.” 

Pēc sešsimtgades ir sagla-
bāts ziemupnieku čatiņš, kur 
joprojām notiek komunikācija 
un ideju apmaiņa. “Ir sajūta, 
ka kaut kam vēl ir jānotiek. Ar 
pirmo asfalta gabaliņu Ziemu-
pē vēl nekas nav atrisināts, 
tas bijis labs starta punkts. 
Manuprāt, šobrīd idejas trans-

Kopienu spēks un kaimiņu būšana

formējas, lai atrastu veidu, kā 
vēl kliedzošāk runāt par ceļa 
problēmu,” viņa norāda.

Pirms diviem gadiem biedrī-
ba “Radi vidi pats” Liepājas cen-
trā iedibināja kopienas dārzu. 
Tas izrādījās ļoti nepieciešams 
pilsētniekiem, un ar mazām 
iniciatīvām soli pa solim Ku-
ģinieku ielā dārzs tika iekopts 
un kļuvis par pulcēšanās vietu. 
“Kopiena ir cilvēki, kuriem ir 
kopīga vajadzība,” definē biedrī-
bas pārstāve Linda Ulāne. “Viņi 
apvienojas kopīga aicinājuma, 
vērtību dēļ. Kopība vienas lie-
tas dēļ ne vienmēr būs uzreiz 
kopiena, bet, ja ir vajadzība, 
ko risināt, ir arī spiediens ie-
saistīties. Tas ir lielāks pamats 
kopienas tapšanai.” 

Dārza kopiena radusies 
ģeogrāfiski – tie ir liepājnieki, 
kuriem vajadzēja vietu pilsētas 
vidū, kur ņemties pa zemi un 
kur bērniem redzēt, ka tomātu 
mērce vai kečups pirms tam 
izskatījies citādi. Dārzs tapa 
kā atvērta tikšanās platforma 
jebkuram. “Pašlaik veidojas to 
cilvēku kopiena, kuriem rūp 
darbs ar ieslodzītajiem. Ir va-
jadzība ar viņiem strādāt, un 
mēs meklējam iespējas tikties 
un tīkloties, dabūt finansēju-
mu,” saka Linda. 

Kāpēc kopienā ir spēks? “Ja 
es viena rakstu iesniegumu, 
par kaut ko sūdzos, tās ir viena 
cilvēka vajadzības. Ja ir vairā-
ki, kuriem tas svarīgi, tad arī 

lēmējvara ir vairāk motivēta 
ieklausīties. Ja nākam kopā, tad 
ir dažādi informācijas kanāli, 
dažādas prasmes, un varam 
skaļāk lobēt to, kas mums ir 

svarīgs, ko gribam redzēt savā 
apkaimē, pilsētā. Katram no 
mums ir kas tāds, kas var no-
derēt arī otram,” pauž L. Ulāne. 
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